
quedar tancades unes persones per l ’illa, ja que una riuada forta 
que va venir en qüestió de pocs minuts les va deixar al mig de 
l’ illa. Una d’aquestes persones era L ’Angelina, la filla de la 
Consuelo Costa. Gràcies a la gent de Can Tuscà, que tenien una 
euga que nedava molt bé, es varen poder rescatar sense que els 
passés res.
S ’HA SE N T IT  A DIR PER BESCANÓ, QUE SI NO  
S ’HAGUÉS FET L ’ESGLÉSIA NOVA ARA TINDRÍEM 
UN PONT. ÉS VERITAT AIXÒ?

Sí, això s ’ ha sentit a dir. També es va dir que el Sr. 
Portabella, que era l ’ amo de la tàbrica havia dit: el pont o 
l’Església.
I DE BALL, QUAN EN VAREU COMENÇAR A FER?

Devia ser l ’any 1960 quan vaig estrenar la pista que 
estava voltada d’arbres, però abans ja n’havíem fet.
TINC EN TÈS QUE UN CAPELLÀ QUE TENÍEM A- 
BANS A BESCANÓ, MN. RAMON FREIXES, ES POSA
VA MOLT AMB LA BARCA PER MOTIUS DE FER-HI 
BALL. INCLÚS HE SENTIT A DIR QUE DES DE LA 
TRONA I FENT EL SERMÓ DE LA MISSA, US MEN
CIONAVA. ES VERITAT AIXÓ?

Ja ho crec que és veritat!. Les males estones que m’havia 
fet passar. Deia que LA BARCA era un “ FLURONCO” . 
Cridava molt a l’Església dient que no vingués la gent a ballar, 
però les noies sempre les tenia aquí, ja que les mateixes mares 
s ’estimaven més que es quedessin al poble que no se n’anessin a 
Girona. Després, quan va arribar Mn. Pere, no venien les noies 
perquè ell ja es va tenir cura de tenir-les més lligades. Elles

Ja  he dit que aquí venia molta gent a berenar. Una 
vegada va venir un enginyer de la ENHER que es va oferir 
desinteressadament a fer els plans per a un pont penjat. Fins i 
tot hi va haver qui s ’oferí a donar el ferro per les torres que 
l’havien de sostenir. Jo vaig dir-ho a l’Alcalde, que llavors era 
en Jaume Casademont. L ’Ajuntament d’aquí es va posar en 
contacte amb el de Sant Gregori. Però va anar passant el temps i 
malgrat que sempre se’m va assegurar que si no se feia un pont, 
almenys es taria una palanca, la qüestió és que no es va fer ni
una cosa ni l ’altra. I així encara seguim..... k
ÉS VERITAT QUE ARA US HO DEIXEU TOT, AIXO? 
INCLÚS EL NEGOCI DE RESTAURANT?. JA  US DEU  
SABER GREU, OI?

Sí, ens ho deixem tot. És clar que de moment no. Però 
esta tot en venda, i em sabrà molt de greu haver de marxar 
d’ aquí. De totes maneres em ser'a un consol el viure prop 
d’aquí, ja que ens farem una casa al costat mateix, és a dir, 
estaré a quatre passes de LA BARCA.
QUAN VA ÉSSER, DONCS, QUE US VAREU DEIXAR 
DEFINITIVAMENT EL PASSAR EN BARCA?

Va serl’any 1974. Com que em vaig trencar el fèmur no 
podia fer aquest servei, i els de casa també tenien feina i no el 
podien atendre bé. Sempre venia molta gent i preguntava perquè 
no es passava amb barca. No tenia més remei que dir-los que jo 
havia quedat inútil i el servei també. Va ser una llàstima aixó, ja 
que venia molta gent a berenar a l ’altre cantó, a la font Picant, 
excursionistes o gent que anava a Santa Afra. En definitiva em va 
saber molt de greu.

L'EVARISTO amb les restes de l'última barca que ben segur no flotaria ja.

recordo que em deien que, si hagués tingut una altra porta on 
no les veiessin entrar i sortir de la pista, ja haurien vingut igual. 
En definitiva Mn. Pere no cridava i no venien; en canvi Mn. 
Ramon cridava molt, però venien igual.
/  MN. RAMON FREIXES, NO HA TORNAT MAI MÉS 
A LA BARCA?. EL SALUDARÍEU SI EL VEIESSIU?

Carai ja ho crec que el saludaria!. F ixa’ t que inclús 
l ’últim dia de ser al poble vàrem xerrar molt. Jo li vaig cantar 
les quaranta i ell es va posar a plorar i em demanà perdó per tot. 
Li sabia molt de greu haver de marxar de Bescanó. Jo li vaig 
dir: “ Vostè si no hagués tingut tanta llengua i no s ’hagués 
posat en contra de l’Ajuntament encara seria aquí.”  D ’alesho
res ençà ha vingut quatre o cinc vegades. Per cert, l ’última no 
fa gaires dies, i em va abraçar molt.
HE SENTIT A DIR, TAMBÉ, QUE HI VA HAVER UN 
DIRECTOR DE LA FÀBRICA GRÓBER, QUE US HA- 
VIA FET PASSAR MOLTES MALES ESTONES. EXPLI- 
QUEU-M'HO!

Ui, sí, me’n va fer passar de molt grosses aquell home. 
Vaig inclús plegar de la fàbrica ben avorrit, això. que feia 32 
anys que hi treballava, i, cony! per cert també es deia RAMON- 
Tot va comentar per tonteries i va arribar un moment que em 
feia la vida impossible aquell home.
QUAN ES COMENÇÀ A PARLAR DE FER-HI UN 
PONT, AQUÍ?

L'EVARISTO en el lloc on precisament comenpava la travessia. Encara a terra 
queden restes del cable.

BÉ, EVARISTO, SENTO HAVER-VOS FET PERDRE 
AQUESTES DUES HORES XERRAN T DAVANT UN 
MAGNETÒFON. ARA, PER PLEGAR, JA  US OFEREI
XO UN ESPAI A LA REVISTA “LAPILASTRA” PER
QUÈ HI PUGUEU DIR EL QUE VULGUEU.

Bé, doncs el que jo voldria és que es mirés de fer un pont
o almenys una passera. No sé si se n’ha d’encarregar l’Ajunta
ment o d’altres. No voldria que es fés amb caire de negoci sinó 
que fos per a tothom. Sé de cert que hi ha gent al poble que hi 
col·laboraria amb diners, ja que més d’una vegada s ’han ofert. 
També cal pensar en l ’avantatge que seria el pont aquí, ja que 
molt de trànsit que va dirigit a Banyoles, Sarrià, Figueres o a la 
part nord de la Costa s ’estalviarien d’entrar a Girona.

També desitjo cridar l ’atenció, a qui sigui, d’un perill 
que vaig veient cada dia més gros: l ’ illa s ’ha anat fent grossa i 
deixa poc pas per a l ’aigua. Vindra un dia que l ’illa serà una 
veritable taparada i l’aigua pot anar incontrolada a menjar-se 
una bona part del marge dret del riu i envair Bescanó. Això 
s ’hauria d’estudiar per tècnics ben aviat.
Abans de tancar, em demana que si puc envif aquesta 
revista a la seva filla, que viu a Sao Paulo (Brasil), 
juntament amb el reportatge fotogràfic que he fet. Li 
prometo que així ho faré el dia ler. de Juny: dia que 
sortirà a la llum l’entrevista.

MOLTES GRÀCIES PER TOT, EVARISTO.
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